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ادامه از صفحه اول

بودجه ریزی مشارکتی رؤیا یا واقعیت؟
 امــا نظــر نویســنده از پیــش معلــوم بــود: اینکــه این 
نظرسنجی ها عبث است، زیرا شهرداری تنها در صورتی مایل 
بــه همراه کردن مردم محلات با خود اســت که کارهایش را 

تأیید کنند و بس!
ما قبل از این برای تهران بزرگ، آن طور که در بقیه شهرهای 
بزرگ جهان رســم بوده، بودجه ریزی مشارکتی نداشته ایم، و 
اگر هم در فرهنگمان چنین رســوم مشورتی ای داشته ایم در 
ســنت اربابی یا کدخدامنشی بوده که عده کمی در روستا دور 
هم می نشســته اند و بر سر مســائل عینی و ملموس تصمیم 
می گرفته اند. اما در دوران مدرن، پروژه های بزرگ تر شهری یا 
محله ای معمولا از بالا و توســط صاحبان قدرت، برنامه ریزان 
و مســئولین شهری محقق می شــده اند و مردم شهر در آنها 
نقشی نداشته اند، مگر در مقوله وقف، که آن هم اگرچه برای 

مردم است ولی با تصمیم واقف عملی می شود.
واقعیت این  اســت که شــهرداری ما هــم می خواهد به 
تقلید از Good Governance خارجی ها، به معنی اداره امور 
خردمندانه شهر (که در ایران به حکمرانی خوب ترجمه شده 
اســت)، چیزی به عنوان مردمی سازی را مطرح کند، غافل از 
اینکــه اول باید مــردم اهمیت و حساســیت موضوع را درک 
نمایند و دوم اینکه نیت مشــارکت دادن آنها جدی باشــد. در 
واقع، به قول شــهردارچی باز هم مدیــران تصمیم گرفته اند 
«داوطلبان اجباری» را به بازی بگیرند. درضمن فکر نکرده اند 
که اگر به هر دلیلی پروژه های درخواســتی انجام نشــود چه 
ضربه ای به اعتماد بین مردم و مدیریت شهری وارد می شود؟!
اولین عکس العمل از طرف فعالین محلی خوش استقبال 
نبود. اما بعضی هم عقیده داشــتند که چون طی این سال ها 
شورایاران طرح هایی به عنوان پروژه محلی پیشنهاد دادند که 
قرار بود بودجه بندی طبق آن انجام شــود و بعد در شــورای 
ششــم، در دی ماه ۱۴۰۰ طرح رصــد را کلید زدند که با کمک 
شــورایاران پروژه هــای اولویت دار انتخاب بشــوند که در این 
جداول برای بودجه ۴۰۲ اضافه شــد، پس درســت است که 

برای تحقق مطالبه خود سماجت داشته باشیم.
به هرحــال امــروزه دیگــر خیلی هــا در جریــان بودجه 
شهرداری هستند و به طور مثال می گویند که چندصد میلیارد 
تومــان بودجه با موضوع مناسب ســازی و دســترس پذیری 
در اختیار شــهرداری تهران قرار داده شــده تا در سال ۱۴۰۱ 
در این راســتا حرکت کنند. ولی تاکنــون به جز گزارش های 
نمایشــی و بی اساس چیزی مشاهده نکرده ایم و معلوم هم 
نیســت بودجه را کجا صرف کرده اند و به نظر می رســد که 
اصلا اعتقادی به مناسب ســازی ندارند. با آنکه در ســطوح 
مختلــف جزئیات ضوابط برایش هســت و باید در ضوابط و 
مقررات شهرسازی و معماری برای افراد دارای معلولیت یا 
ضوابط آیین نامه طراحی معابر شهری یا دستورالعمل های 
ستاد مناسب ســازی به آن توجه شود. اگر مهره های مهم و 
دلســوز محلات در این نوع داستان ها شــرکت کنند، به قول 
هانا آرنت آن «زایش» اتفاق می افتد و اتفاقا زنان محل باید 
پیش بیفتند. ســرای محله موجود هســت، فقط باید امکان 
فعالیت آزاد و مشــارکتی در آن فراهم باشد و شهرداری هم 
هزینه های پایه را برای نیروهــای فعال که باید داوطلبانه و 
مردمی باشــد تأمین کند تا ســرا برای تأمین هزینه به بنگاه 

اقتصادی بدل نشود.
بعضــی از فعالیــن شــهری هنــوز فکــر می کننــد کــه 
«پــروژه محلــی» یعنــی اقدامــات توســعه ای احداثــی در 
مقیــاس محلــی. درحالی که داشــتن یک جماعــت محلی
 community فعــال خودش یک پروژه اســت. جماعتی که 
می توانــد با راه اندازی رویدادهای مختلــف به ارتقای کیفیت 
و حرکت آدم ها در فضاهای موجود کمک کند و همبســتگی 
محلی را بــرای بهبود حال شــهروندان رقم زنــد. هر چقدر 
ایــن گشــایش فضا بــرای افراد فعــال و علاقه مند بیشــتر و 
بدون قید و شــرط باشــد، این کیفیت بهتر محقق خواهد شد. 
در غیــر این صورت مردم در خانه هایشــان می مانند و اعتماد 
نمی کننــد. ما قبلا از ایــن نوع تجربه ها در تهران داشــته ایم: 
مثلا کنســرت هایی که دکتر سعادتی، شــهردار منطقه ۱۲ در 
میدان مشق و محوطه خرابه های برازجان (در محله قدیمی 
اودلاجان) گذاشــت، رویدادهایی هنری و مردمی بودند. پروژه 
بودند. برنامه و بودجه داشــتند. و یک عــده برایش کار کرده 
بودند... و مزد هم گرفته بودند. البته ایجاد پاتوق های کوچک 
محلی هم پروژه هســت. می توان پرسید: چرا بعد از این همه 
ســال خرابه برازجــان را به یک فضای عمومــی فعال مجهز 
تبدیل نمی کنند؟ پاســخ اینکه: لابد می خواهنــد در برازجان 
ساخت وســاز کنند؟ وقتی شهرداری و نیروی انتظامی -نصف 
نصــف- تمــام اودلاجان میانی را ۱۸ ســال پیــش خریدند و 
بولدوزر انداختند، برای درســت کردن پارک یا فضای خدماتی 
عمومی که نبود! حتی چند تا پــروژه هم برای آنجا به عنوان 
محله مســکونی-تجاری کشیده شد، که اجرا نشد. به هرحال، 
طرف صحبت ما به عنوان متخصص شهری، شهرداری است 
و مــردم. باید توجه هر دو گروه به ایده های خوب برای شــهر 

جلب بشود.
اکنون ما چاره ای نداریم جز مشارکت. برای نظارت مردمی 
بــر کار شــهرداری و شفاف ســازی عملکرد شــهرداری -که 
تاکنون بر اســراف و منفعت طلبی شــخصی و... پایه داشته- 
باید شهروندان اول تمرین نظارت و مشارکت کنند. به شرطی 
که این مشــارکت طلبی واقعی باشــد. هم تعارفش از سوی 
شهرداری و هم استقبال آن از سوی مردم محلات. به نظر من 
هیچ بد نیســت به جای رویکردی سلبی و همکاری نکردن در 
کارهایی که به هرحال عنوان «طرح بودجه ریزی مشــارکتی» 
را با خود یدک می کشــند، نگاه همه شــهروندان را به سوی 
این اقدامات جلب کنیم و ایجابی رفتار کنیم! خواهید دید که 
بعد از چند ســال خود مردمی که مشــارکت کرده اند و کاغذ 
نظرســنجی پر کرده اند، اگر کارها درست جلو نرود، مطالبه گر 
خواهند شد. به هرحال، اینکه شــورایاران را حذف کردند کار 
خوبی نبود. شورایاران باید دوباره تحت هر ساختاری از جنس 
شــورای محله، فعالیت خود را ادامــه بدهند. این را مجلس 
بهتر از هر کســی می داند. زیرا تنها با داشــتن حرکتی مستمر 
و از پایین به بالاســت که نیازهــا و ایده های محلی می توانند 
در ســطح بودجه پاسخ داده شــوند . نظرسنجی خوب  است، 

اما کافی نیست.

شــرق: پرداخــت وام در بانک های ایــران تقریبا 
متوقف شــده است و حالا چه متقاضیان وام های 
خــرد و چــه کارخانه هــا و صنایع در پاســخ به 
درخواست تســهیلات از بانک ها «نه» می شنوند. 
برخی متصدیــان بانکی می گویند دســتور توقف 
پرداخت تسهیلات از ســمت بانک مرکزی صادر 
شــده و برای جلوگیری از رشــد نقدینگی اســت 
و برخــی می گوینــد بانک ها منابع کافــی ندارند. 
هرچند در پاســخ به ادعای بانک هــا، عده ای به 
بنگاه داری آنها اشاره می کنند و می گویند بانک ها 
منابــع خود را به شــرکت های ســرمایه گذاری و 
بنگاه های زیرمجموعه خــود پرداخت می کنند تا 

سود بیشتری عایدشان شود.

چه  قوانین  ۱۴۰۱؛  بودجــه  تــا  ششــم  برنامه  از 
می گویند؟

درحالی کــه قانــون پنج ســاله برنامه ششــم 
توسعه به پایان عمر خود رسیده و حتی یک سال 
هم تمدید شده است اما بسیاری از مفاد و شرایط 
اقتصادی تعریف شــده در این قانون حتی در حد 
۵۰ درصد هم اجرا نشــده و شاید به همین دلیل 
شرایط این مفاد در برنامه هفتم و نحوه برخورد با 
آنها در هاله ای از ابهام است. یکی از برجسته ترین 
مــوارد اقتصــادی ایــن برنامه، رســاندن ســهم 
تســهیلات بانکی به صنعت مولد تــا ۳۰ درصد 
کل تســهیلات بوده که نه تنها اجرا نشــده که در 
ســال ۱۴۰۱ به شرایط بحرانی هم رسیده  است. به 

عبارت ســاده تر و براساس قانون بالادستی برنامه 
ششــم توسعه تا پایان سال اجرائی این قانون باید 
۳۰ درصد از کل تسهیلات بانک ها به صنایع مولد 
می رســید اما درســت در ســال پایانی این قانون، 
نه تنهــا چنین برنامــه ای محقق نشــده که عملا 
تســهیلات دهی بانک ها به پیشران های اقتصادی 
بخش خصوصی متوقف شــده اســت. پرســش 
اساســی اما این اســت که بانک ها تا چــه اندازه 
به وظیفه تسهیلات بخشــی خود به صنایع مولد 
عمــل کردند؟ اطلاعات تازه بانــک مرکزی درباره 
ابربدهکاران بانکی که به عبارتی استفاده کنندگان 
از تسهیلات صنایع است، چه نکاتی مهمی دارد؟ 
آیا این شائبه که بانک ها تسهیلات بخش صنعت 

را بــه زیرمجموعه های خــود و نهادهای بانکی 
پرداخت می کنند، مستند است؟ گزارش  پیش رو با 
کمک گرفتن از آمار رســمی بانک مرکزی به میزان 
عملی شــدن قانون رفع موانــع تولید و همچنین 
بررســی شــرایط دریافت کنندگان وام های بخش 

صنعت می پردازد.
در سال های گذشته بارها صاحب نظران حوزه 
اقتصاد و صنعت و همچنیــن صاحبان صنایع از 
مغفول ماندن قانونی مشــخص و ماده ۲۱ آن به 
عنــوان یک  راه حل ســخن گفتنــد و تحقق آن را 
مطالبه کرده اند. این قانون موردبحث، «قانون رفع 
موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور» 
است که در ســال ۱۳۹۴ تصویب شده اما تاکنون 
به طور کامل اجرا نشــده اســت. در مــاده ۲۱ این 
قانون، بانک مرکزی موظف شــده به منظور تأمین 
سرمایه در گردش پایدار برای واحدهای صنعتی، 
تولیدی،  معدنی، کشــاورزی، حمل ونقل، صنوف 
بنگاه هــای دانش بنیان و شــرکت های صادراتی 
در حــال کار، افتتاح حســاب ویژه تأمین ســرمایه 
در گردش را در چارچوب قانــون عملیات بانکی 
بدون ربا، به شــبکه بانکی کشــور ابلاغ کند. این 
حساب بانکی که قانون به آن پرداخته در سخنان 
صاحب نظران اقتصــادی و کارآفرینان به اختصار 
«حســاب ویژه» نامیده شــده و بارها در جلسات 
مختلف به عنوان یک  راه حل قانونی پیشنهاد شده 
اســت. صاحبان صنایع می گوینــد وقتی صنعت 
کشــور دچار بحران تســهیلات در گردش اســت 
و قوانین هم به طور شــفاف راه حلی را پیشــنهاد 
داده اند، چرا این قانون و راه حل عملی نمی شود؟ 
علاوه  بر این، هیئت وقت وزیران ایران در سال ۸۶ 
آیین نامــه  «نحوه واگــذاری دارایی های غیرضرور 
و اماکــن رفاهی بانک ها» را به تصویب رســاند و 
جزئیــات دقیقی را درباره شــیوه فــروش املاک 
بانک ها تعیین کرد و پس از آن هم چندین رئیس 
دولت از برنامــه خود برای به سرانجام رســاندن 
این آیین نامه ســخن گفتند. قانــون مهم تری هم 
دراین باره به نام قانون برنامه توسعه ششم وجود 
دارد کــه در آن به طور شــفاف آمــده که میزان 
تسهیلات  صنعت باید به ۳۰ درصد کل تسهیلات 
برســد که این موضوع هم نه تنها اجرا نشــده که 
امسال و در سال پایانی این قانون، به بحرانی ترین 
شــرایط خود رسیده  اســت. با این توضیحات این 
پرســش به طور جدی مطرح می شــود که چرا با 
وجــود قوانین مشــخص، آیین نامه هــای اجرائی 
شفاف، تأکید مسئولان و رؤسای دولت و همچنین 
پیگیــری صاحب نظران حوزه صنعــت و اقتصاد، 

همچنــان راه حل تعریف شــده در ایــن قوانین و 
آیین نامه های اجرانشــده تســهیلات صنایع مولد 
کشــور نه تنها به ۳۰ درصد نرسیده که بسیار هم 

کاهش یافته و عملا متوقف شده  است؟
تســهیلات  بخــش  ابربدهــکاران  بانک هــا؛ 

صنعت؟
قانــون بودجــه ســال ۱۴۰۱ و تبصــره ۱۶ آن 
گام مهمی در راســتای شــفافیت و فراهم کردن 
زمینــه نظارت افکار عمومی بــر عملکرد بانک ها 
در زمینــه تســهیلات دهی را فراهم کــرده که با 
اســتقبال کارشناســان و مردم هم روبه رو شــده 
است. براســاس این تبصره، بانک مرکزی موظف 
است فهرست و اسامی دریافت کنندگان تسهیلات 
کلان را منتشــر کند که تا حدی هم محقق شــده  
اســت؛ بانک مرکزی در پنج نوبــت یعنی اول تیر 
۱۴۰۱، ۱۲ مهــر ۱۴۰۱، ۲۸ مهــر ۱۴۰۱، ۳ آبان ۱۴۰۱ 
و ۱۸ آبان ۱۴۰۱، لیســت تسهیلات اعطایی بانک ها 
را به روزرســانی کرده  اســت. نکته مهــم در این 
فهرســت ها که با محتوای این گزارش هم مرتبط 
اســت اما دریافت کنندگان این تســهیلات است؛ 
اگرچــه عجیب به نظر می آید اما بخش مهمی از 
این تسهیلات به زیرمجموعه های بانک های بزرگ 

واگذار شده است.
برای مثال بررســی لیســت تســهیلات نظام 
بانکی نشــان می دهــد که یک بانــک خصوصی 
۱۶۳هزارو ۵۹۹ میلیارد تومان از تسهیلات بانکی 
را از آن خــود کــرده اســت. به عبارت ســاده تر 
بانکی که باید تســهیلات دهنده باشــد، خود یکی 
از بزرگ ترین تســهیلات گیرندگانِ خود اســت. این 
بانک خصوصی این ۱۶۳ هزار میلیارد تومان را به 
شرکت هایی که خود تأسیس کرده و زیرمجموعه 
بانک محســوب می شــوند، پرداخت کرده است. 
اطلاعات بانک مرکزی به صورت شــفاف نشــان 
می دهد که هرکدام از زیرمجموعه های این بانک 
خصوصی چقدر تسهیلات دریافت کرده اما جمع 
این اعداد همــان عدد ۱۶۳ هــزار میلیارد تومان 
اســت که علی القاعده باید به صنعت مولد کشور 
می رسید؛ با یک بررسی ساده و حساب سرانگشتی 
می توان جمع بندی کرد که اگر این تســهیلات به 
صنعــت مولد بخش خصوصی می رســید تا چه 
انــدازه در جهت ایجاد اشــتغال، بهبود شــرایط 
اقتصادی کشــور و در نهایت توســعه کشور مؤثر 
و مفید می بود؛ اما پرســش اساسی این است که 
چرا نه تنها قوانین مرتبط با تسهیلات دهی بانک ها 
به صنعت مولد اجرا نشده که حتی این تسهیلات 

در مواردی به خود بانک ها پرداخت شده  است؟

براساس اطلاعات بانک مرکزی، بانک ها بخشی از تسهیلات صنعت را به زیرمجموعه های خود پرداخت کرده اند
توقف پرداخت وام های بانکی
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 شــرق: در حالی که دی ماه به نیمه نزدیک می شــود، هنوز تکلیف 
لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲ مشخص نیســت. حالا برخی نمایندگان 
مجلس می گویند دولت لایحه بودجه را تحویل بهارســتان داده و 
برخــی این موضوع را انکار می کننــد. تحویل پنهانی لایحه بودجه 
آن هم در شــرایطی که احتمال تنظیم دومرحله ای آن مطرح شده 
بود، دوباره خبرســاز شد. بســیاری از کارشناسان معتقد هستند در 
وضعیتی که اقتصاد کشــور شرایط سختی را سپری می کند و آینده 
سیاست خارجی ایران و برجام در هاله ای از ابهام است، دولت برای 

تنظیم سند دخل و خرج کشور دچار چالش شده است.
 اظهارات ضدونقیض درباره ارائه لایحه بودجه

«محمدرضــا میرتاج الدینی، عضو کمیســیون برنامه و بودجه 
مجلس شورای اســلامی، از ارسال  لایحه بودجه ۱۴۰۲ به مجلس 
خبر داد». این خبر را خبرگزاری تســنیم صبح روز سه شــنبه، هفتم 
دی ماه، منتشــر کرد و نوشت که این نماینده گفته است که «دولت 
لایحه بودجه ۱۴۰۲ را عصر روز دوشنبه (۵ دی) به مجلس شورای 
اسلامی ارســال کرده و این لایحه در اســرع وقت در صحن علنی 
مجلس شــورای اســلامی اعلام وصول خواهد شــد تا به سرعت 
بررســی آن از ســوی نماینــدگان مجلس آغــاز شــود».به گفته 
میرتاج الدینی همچنین مقرر شده دولت هرچه زودتر برنامه هفتم 

توسعه را امسال به مجلس ارسال کند.
همین نماینده چند دقیقه بعــد در گفت وگو با ایرنا توضیح 
داده کــه طرح مجلس برای ارائــه لایحه بودجه در دو مرحله 
نهایی نشده و لایحه ارسال شــده یک مرحله ای و شامل احکام 
و تبصره های بودجه است. او همچنین درباره زمان ارائه لایحه 
برنامه هفتم توســعه بــه این خبرگزاری گفته: «برنامه ششــم 
توسعه حداقل باید شش ماه تمدید شود تا دولت لایحه برنامه 
هفتم را به مجلس ارائه دهد». علاوه بر این، این نماینده مجلس 
به تســنیم گفته: «احتمالا هفته آینده رئیس جمهور برای دفاع 
بودجه به مجلس بیاید» و به ایرنا هم گفته که «هیئت رئیســه 
مجلــس باید برای هفته آینده جلســه ای را برای تقدیم لایحه 
بودجه از سوی رئیس جمهور به رئیس مجلس شورای اسلامی 
تنظیم کند». با این حال به نظر می رسد که اصلا مشخص نیست 
لایحه از چه طریقی به نمایندگان رســیده و آیین تقدیم بودجه 

به مجلس از سوی رئیس دولت رسما نادیده انگاشته شده!
ارائه سند مالی دولت در خفا؟

عجیب تــر اینکــه هم زمــان با انتشــار ایــن دو گفت وگوی 
میرتاج الدینــی، روابط عمومــی ســازمان برنامــه و بودجه در 
پاســخ به پرسش «شــرق» درباره اینکه بودجه به چه صورت 
به مجلس ارســال شــده و چه زمانی روی پرتال سازمان برای 
بررســی عموم قــرار خواهد گرفت؟، اظهــار بی اطلاعی کرد و 
گفت که او نیز مانند دیگران خبر ارســال لایحه را ساعتی پیش 

در خبرگزاری تسنیم دیده و اطلاعاتی ندارد.
مهــرداد گودرزوندچگینی، عضو کمیســیون برنامــه و بودجه 
مجلس شورای اســلامی، نیز در پاسخ به این ســؤال که چرا آیین 

تقدیم لایحه به مجلس نادیده گرفته شــده؟ به «شــرق» توضیح 
می دهــد: «من خبر ندارم. تا دوشــنبه که مــا مجلس بودیم، هیچ 
بودجه ای ارســال نشــد. اگر هم آمده باشــد تا زمانی که رسما به 
صحن نیاید و اعلام وصول نشود، فرقی با نیامدن ندارد. طبق قانون 
شــخص آقای رئیس جمهــور باید بیایند و لایحــه را تقدیم رئیس 
مجلــس کنند. ظاهرا همــه جزئیات درباره این خبــر را فقط آقای 
میرتاج الدینــی دارند و حرفش را به میان آورده اند. الان نزدیک یک 
ماه اســت که دولت در تحویل لایحه تأخیر داشــته است. اگر آمده 
باشــد، صبح یکشنبه باید در مجلس اعلام وصول شود تا زمانی که 
اعلام وصول صورت نگرفته، اخباری که از ارســال لایحه به بودجه 

می شنویم، چندان موثق نیست».
علاوه بــر گودرزوندچگینی، تعداد دیگــری از نمایندگان نیز در 
گفت وگو با برخی سایت های خبری نسبت به دریافت لایحه بودجه 

در مجلس به طور کلی اظهار بی اطلاعی کردند.
بررسی بودجه مشروط شد

در این میان ســیدنظام الدین موســوی، ســخنگوی هیئت رئیسه 
مجلس شــورای اســلامی، در گفت وگو با مهر ارائه لایحه بودجه 
سال آینده به مجلس شورای اسلامی را تأیید کرد و توضیح داد که 
رئیس جمهور لایحه بودجه ۱۴۰۲ را نه با حضوریافتن در بهارستان 
بلکه صرفا با نامه ای به مجلس شورای اسلامی ارسال کرده است.
بــا این حال طبــق توضیحات او، بر اســاس آنچــه قبلا رئیس 
مجلس شورای اسلامی گفته اســت، مجلس تا زمانی که تکلیف 
برنامه پنج ساله هفتم توســعه مشخص نشود، لایحه بودجه سال 
آینده را اعلام وصول و بررسی نمی کند. هر زمانی که تکلیف برنامه 
هفتم توسعه مشخص شد، آن موقع مجلس شورای اسلامی لایحه 

بودجه سال ۱۴۰۲ را اعلام وصول می کند و وارد بررسی آن می شود.
بررســی لایحه بودجه ۱۴۰۲ بعــد از حدود یک ماه تأخیر در 
ارائه، در حالی مشــروط به تعیین تکلیف برنامه توســعه شده 
که خــود این برنامه نیز وضعیت مشــخصی ندارد و گفته های 

متناقضی  درباره اش وجود دارد.
صدای بهارستانی ها هم درآمد

ظاهرا سرنوشــت برنامه هفتم توســعه و بودجه سال آینده به 
هم گره خورده و این بی برنامگی حتی صدای اعتراض مجلسی های 
همســو با دولت را هم درآورده اســت. برای مثال رشیدی کوچی، 
نماینده مجلس، در گفت وگو با سایت خبرآنلاین از دیرکرد دولت در 
ارائه لایحه بودجه بسیار انتقاد کرده است. او گفته دولت بهانه گیری 
می کند؛ درحالی که اطلاع داشته برنامه هفتم و لایحه بودجه تقریبا 
نزدیک به هم و توأمان است. «شاید شرایط کشور در چند ماه گذشته 
مزید بر علت شــده باشــد؛ اما با وجود اینها، بهانه ها و توجیه هایی 
است که از سوی دولت عنوان می شود و انتظار این است که دولت 
با توجه به وعده هایی کــه داده، در این زمینه هم دقت نظر لازم را 
داشته باشد». کاظم دلخوش، دیگر نماینده مجلس، نیز در گفت وگو 
با همین سایت خبری با اشاره به اینکه دیرکرد امسال بودجه کمی 
با ســال های گذشــته تفاوت دارد، گفته که متأســفانه دولت هیچ 
اقدامی را برای اجرای وظایف در دســتور کار قرار نمی دهد، از یک 
ســو می بینیم که تکلیف برنامه هفتم روشن نیست و از سوی دیگر 
دولت به درخواست نمایندگان برای تمدید برنامه ششم نیز توجهی 
نکرده است؛ در حالی که تمدید برنامه ششم وقت زیادی از دولت و 
مجلس نخواهد گرفت. در عین حال علی قنبری، عضو هیئت  علمی 
دانشــگاه تربیت مدرس که خود سابقه نمایندگی مجلس را دارد، 

اظهار نظر متناقض نمایندگان در مورد مهم ترین سند مالی دولت این ظن را تقویت می کند
 که بودجه ۱۴۰۲ به مجلس رسیده است

تحویل پنهانی بودجه؟
هم اظهار کرده: «دولت متأســفانه حتی به صورت شکلی رعایت 
قانــون را در نظر نمی گیرد. ۱۶ ماه از آغاز به کار دولت می گذرد؛ اما 
می بینیم که متأسفانه هیچ تصمیمی در این زمینه گرفته نشده است 

و هنوز برنامه هفتم مرحله تدوین را پشت سر می گذارد».
احد آزادی خواه، نماینده مردم ملایر در مجلس، نیز به دید ه بان 
ایران گفته که دولت با وجود ارسال نکردن برنامه هفتم توسعه به 
مجلس بیش از دو هفته نیز در ارائه لایحه بودجه سال آینده تأخیر 
داشته و این گونه اقدامات موجب نابســامانی در اجرای پروژه ها و 

ناهماهنگی بین دستگاه ها می شود.
سازمان برنامه: نقدها انگیزه سیاسی و جناحی دارد

اما خود ســازمان برنامه و بودجه در پاسخی که به گزارش 
روزنامه جمهوری اســلامی نوشــته، ادعا کرده که کار بررسی 
و تصویب سیاســت های کلی برنامه هفتم توســعه در مجمع 
تشــخیص مصلحــت نظام به درازا کشــید و بــه همین علت 
سیاســت ها بسیار دیر یعنی در روزهای آخر تابستان ابلاغ شده؛ 
درست زمانی که یک ماه از آغاز فعالیت های دولت برای تدوین 
لایحــه بودجه ۱۴۰۲ گذشــته بود. همین هــم موجب تأخیر و 

تداخل آن با بودجه سال آینده شده است.
ســازمان برنامه همچنین نقــد برخی کارشناســان و حتی 
نماینــدگان مجلس به عملکرد دولت رئیســی در ارائه برنامه 
هفتم و بودجــه ۱۴۰۲ را دارای انگیزه های جناحی و سیاســی 
معرفی کرده و نوشــته: «اینکه برخــی جریان ها بدون دقت در 
زمان ابلاغ سیاســت ها و تغییراتی کــه در لایحه بودجه دولت 
ایجاد شــده اند، چنــد روز تأخیــر در ارائه لایحــه بودجه را به 
بی برنامگــی دولت تشــبیه می کنند، نشــان دهنده انگیزه های 
جناحی و سیاســی آنهاســت، والا آنان که نقد دلسوزانه را در 
دســتور کار خود دارند، نیــک می دانند کــه از دل برنامه ریزی 
دو، ســه ماهه همان چیزی درمی آید که در دولت های پیشــین 

موفقیت چندانی در تحقق آن پیدا نکردند».
سرنوشت اقتصاد کشور در ابهام

اگــر خبر ارســال لایحه بودجــه ۱۴۰۲ به مجلس درســت 
باشــد و برنامه مالی سال آینده کشور ســرانجام بعد از ۲۵ روز 
و بدون توجه به آیین و قانــون تقدیم بودجه، به مجلس رفته 
باشــد، با اســتناد به مفاد صریح قانون، لایحه در شرایط فعلی 
باید چنددوازدهم تصویب شــود. در ماده ۱۸۲ و ۱۸۴ آیین نامه 
داخلی مجلس تأکید شــده است چنانچه لایحه بودجه سالانه 
کشــور تا تاریخ تعیین شــده در این آیین نامه یعنی ۱۵ آذرماه به 
مجلس تسلیم نشود، دولت موظف است لایحه چنددوازدهم 
را نیــز به مجلس تســلیم کنــد. در تبصره های ایــن لایحه نیز 
تأکید شــده مجلــس چنددوازدهم بودجه را بــر مبنای آخرین 
قانون بودجه ســالانه مجلس مصوب می کند و حداکثر مدتی 
که مجلس می تواند برای بودجــه چنددوازدهم تصویب کند، 
ســه دوازدهم اســت. با این حال برخی شــنیده ها حاکی از آن 
اســت که با وجود نص صریح این قانون، برخــی از نمایندگان 
کنونی و اســبق مجلس به عرف رایج اشاره کرده و گفته اند که 
طبق روال حاکم، فقط اگر بررســی لایحه به گونه ای باشد که تا 
پایان اسفند به اتمام نرسد، این اتفاق رخ می دهد. با وجود سیل 
اظهارنظرها و اخبار منتشرشــده، تــا لحظه نگارش این گزارش 
بــه دلیل گره خــودرن اعلام وصــول بودجه بــه برنامه هفتم، 
نامعلوم بــودن وضعیت ایــن برنامه و همچنیــن اقدام نکردن 
دولت برای تمدید برنامه ششــم، همه برنامه های کوتاه مدت و 

بلندمدت آینده اقتصاد کشور در هاله ای از ابهام است.
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